
 

 

  5. november 2015 

Referat for møde i naturerfa-gruppe mandag den 26. oktober  
  
Program 
 

1. Hydrologiprojektet Skals Enge. Projektet, der aldrig så dagens 

lys. 

Indlagt er meget fin oversigt over projektets udvikling over tid. Ros til Viborg 

kommune for at fortælle om et projekt, der gik helt galt og måtte opgives. Det 

kan vi alle lære noget af, (klik for at åbne den indlejrede fil). 

 

 

2. Naturstyrelsen Himmerland: Vådområde Skals Å.  

Projektets formål, forløb og samarbejde med landbrugsrådgivningen. 
Projektet er gennemført. Det var dog også her tydeligt, hvor stort et behov der er for, at den lokale 
rådgivning inddrages ift. regelafklaringer. Vi snakkede her bl.a. om forhold mellem MFO brak og 
vådområder. LMO har været inddraget i projektet, men det har kostet meget ekstra tid for rådgiverne 
at få afklaret forskellige forhold for de enkelte landmænd.  
Vi snakkede om, at det var vigtigt med tidlig inddragelse af rådgivere og information ud til rådgiverne 
løbende.  
 
3. Viborg Kommunes politik omkring naturpleje og – projekter. 
Hvordan håndteres lodsejernes henvendelser om nedsat dyretryk på naturplejearealer?  
Viborg kommune tager som udgangspunkt ud og besigtiger arealer, hvor der er ønske om nedsat 
græsningstryk og har en dialog med dyreholder om et egnet græsningstryk. Kommunen håndterer 
henvendelsen som en ansøgning og beder derfor om alle oplysninger, der kan være med til at afgø-
re det rette græsningstryk: dyrerace, græsningsperiode, tilgroning, småhuller og søer. I nogle tilfælde 
fastsætter de græsningstrykket uden at se arealet. 
 
Hvordan håndteres lodsejernes henvendelser om ny vurdering af HNV på naturarealer? 
Prioriteres ikke højt, da der pt. ikke har været mange henvendelser. Samtidig er det en ekstra opga-
ve der er kommet til kommunerne, uden at der er fulgt ekstra midler med opgaven. I nogle tilfælde 
har kommunen været ude og besigtige arealer, hvis muligt, men det er et spørgsmål om ressourcer. 
Kommunen udtrykker i øvrigt bekymring for at øget fokus på opdatering af HNV kortet kan  lede til en 
dårlig spiral, hvor de kommuner der har ressourcerne til registreringerne, får sikret plejen af arealer-
ne og arealer uden opdatering dermed ikke kan opnå tilskud. 
 
Fælles diskussion vedr. erfaringer omkring HNV opdateringer 
Nogle rådgivere gav udtryk for en usikkerhed om, hvorvidt det kan give problemer med anden lov-
givning f.eks. miljøgodkendelser, hvis HNV scoren hæves. Modsat r er det i den nuværende lovgiv-
ning allerede den givne naturkvalitet der sætter rammerne for husdyrudvidelser. Da vilkårene i miljø-
godkendelserne altid skal bero på en konkret vurdering af naturkvaliteten, er det svært at se, at en 
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opdatering af HNV scoren i sig selv vil påvirke miljøgodkendelsens udfald, men kan måske derimod 
være med til at kvalificere denne. Foreløbig er HNV værktøjet kun tænkt som et redskab til priorite-
ring af tilskudsmidler til naturpleje.  
 
Overvejelser og diskussion af, hvorvidt rådgivere kunne indsamle plantelister for at hæve HNV sco-
ren. En enkelt rådgiver havde foretaget planteregistreringer, men det er en stor og tidskrævende 
opgave. Lidt diskussion omkring uvildighed, men stemningen var klart for, at det ikke burde give 
problemer. En faglig opgave ligesom alt andet.  
 
 
4.    Nyt af interesse for alle, bl.a. fra SEGES 
Nyt fra L&F og SEGES: 
Regeringens naturpakke / Service eftersyn af Naturplan Danmark: 
Ministeren har varslet at hun vil komme med en Naturpakke i det nye år. I den forbindelse vil hun 
give den tidligere regerings Naturplan Danmark er ”serviceeftersyn”. Da der er skåret i midlerne til 
Naturplanen i udkastet til finanslov for 2016 må vi forvente, at der vil kommer færre tiltag. Vi kender 
ikke status på Det Grønne Danmarkskort, der var en del af Naturplan Danmark og som skal realise-
res i kommuneplanen for 2017 
 
Tilbagerulning af § 3 gødnings- og sprøjteforbud 
Lovændringen har netop været i høring vedr. tilbagerulning af gødnings- og sprøjteforbuddet på § 3. 
Der er tale om en fuldstændig tilbagerulning. Stor tilfredshed i L&F.  
 
Bedre mulighed for biodiversitet på brak 
En ny bekendtgørelse og vejledning til grundbetaling er pt. i høring. Der er her lagt op til bedre mu-
ligheder for at etablere bi- og vildtvenlige tiltag på brakarealer 
 
§3: 
Vi arbejder med at sætte fokus på § 3 registreringer og afgørelser af status - herunder registrerings-
vejledningen, dispensationspraksis, erstatningsnatur m.v. L&F og SEGES prøve at spille nogle af 
landbrugets ønsker ind i forbindelse med naturpakken. 
 
Diger: 
Ikke noget nyt 
 
Prioritering af arealer med tilskud til pleje af græs- og naturarealer 
Vi har længe haft en dialog med NAER og NST vedr. det uhensigtsmæssige i, at arealer inden for 
Natura 2000, men uden for de særlige udpegninger ikke kan søge tilskud, selvom HNV scoren er 5 
eller derover. Vi har lagt politisk og fagligt pres på at få dette ændret. Styrelserne har nu erkendt, at 
det er en uhensigtsmæssig prioritering og vil arbejde på at få det ændret. Det er dog usikkert, om 
ændringen kan komme til at gælde for 2016 ansøgningsrunden, da det kræver en programændring i 
LDP. Vi ligger fortsat pres på at det sker. Ellers sker det først fra 2017.  
 
5.              Næste møde 
Jysk landbrugsrådgivning v. Anne Ravnshøj og Nicolai Smed Kjær er værter ved næste møde som 
afholdes april/maj 2016.  
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